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درمکتب امام

مقصد خداست
همه اقشــار كشــور ما در انقلاب ســهيم و شريكند و همه براى خدا و انجام 
وظيفه الهى خود وارد صحنه ها شده اند و مقصد خدا است و هرگز آمال بلند و الهى 
خود را به مسائل مادى آلوده نمى كنند و با كمبودها از ميدان به در نمى روند، چرا 
كه كسى كه براى خدا جان و مال فدا مى كند، به خاطر شكم و دنيا از پا درنمى آيد، 
ولى وظيفه ما و همه دست اندركاران است كه به اين مردم خدمت كنيم و در غم 
و شادى و مشكلات آنان شريك باشيم كه گمان نمى كنم عبادتى بالاتر از خدمت به 

محرومين وجود داشته باشد.
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صفحه 11
دو شنبه 1۵ بهمن 1۳۹۷
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نگاهی به دیروزنامه های زنجیره ای

تفکری که نقد هم وطنش را خنجر
و امضای آمریکا را تضمین می بیند!

سرویس سیاسی-
روزنامه شرق در شماره روز یک شنبه در گزارشی با عنوان »گلایه ظریف از خنجرزدنهای داخلی« بار دیگر به 

آخرین ترفند زنجیره ای برای فرار از پاسخگویی روی آورد.
در ابتدای این گزارش آمده: »گلایه ظریف از آنها که در داخل علیه او فضا را تخریب می کنند به برگی از تاریخ 

چندسال اخیر سیاست خارجی کشور تبدیل شده است.«
تا همین جای کار باید تاکید کنیم که بهتر آن بود که بعد از عبارت »گلایه« واژه های »شکایت از رسانه ها 
و افراد« نیز قرار می گرفت تا مخاطب تصور نکند که »عدم تحمل نقد« در دولتمردان تنها به گلایه ختم شده و 
دولت محترم در شکایت از رسانه ها آن هم به دلیل انتقاد رکورددار است. سپس گزارش شرق افزوده: »ظریف در 
مصاحبه ای که روز گذشته )شنبه( در روزنامه اطلاعات منتشر شده است گفته: »در دوران مذاکره هسته ای نگرانی 
ما بیشتر بابت خنجرهایی بود که از پشت می خوردیم.« چرا امروز برجام از آن همه رویاپردازی به این وضعیت 
امروزی افتاده که طرفدارانش به اعلام یک کانال مالی چنین ذوق زده می شوند؟ چرا از آن همه تعهد، از آن همه 

وعده، از آن همه تیترهای قشنگ )مانند: و اینک صبح بدون تحریم( حالا به این جا رسیده اند؟ 
دلیل همه اینها را باید در همین جملات آقای ظریف دید. تفکری که تاب نقد ندارد و کمترین احتمال به خطا 
در محاسباتش را نمی پذیرد و لاجرم در این »جزم اندیشی« انتقاد دلسوزانه هم وطنش را »خنجر« می بیند اما از 
آن طرف »امضای جان کری« را تضمینی محکم می خواند!! آن هم برای توافق نامه ای که این جماعت خود آن 

را »توافق قرن« نامیدند! یا چنان فریفته لبخند اوباما می شود که او را »اوبامای مودب« می پندارد!!
مسئول حل این مشکلات و عملی کردن این باید ها کیست؟!

حجت الاسلام سیدرضا اکرمی از حامیان دولت در گفت و گویی با روزنامه آرمان اظهار داشته است:»ما که در 
بهشت زندگی نمی کنیم که جز خوبی چیزی نبینیم. آدم های دور و بر ما هم همه صالح و عبادالرحمن نیستند. 

اگر بخواهیم قرآنی سخن بگوییم دنیا دنیاست و ما در ایران خودمان مشکلات زیادی داریم. آسیب هایی مانند، 
فساد، رانت، رشوه، اختلاس ها و... واقعا آمار نگران کننده ای دارند که باید فکری برای رفع آنها کرد«.

وی ادامه داده اســت:»بخواهیم خود را کنار یمن و کره شمالی بگذاریم که خب، البته وضعمان خیلی خوب 
است. امنیت ما ظرفیت های بسیار بالا و قابل توجهی دارد. مشکل ما شعارزدگی است. 

اهل شعار هستیم تا عمل. آن مقداری که باید تلاش کنیم تا شعارها را به عمل تبدیل کنیم، این مشکل است 
و برای تحقق شعارها و عملی شدن آنها، هنوز دچار اشکال هستیم که باید در رفع آنها تلاش جدی صورت بگیرد«.

درباره این بخش از سخنان اکرمی نکاتی است که بایستی به آن توجه کرد نخست آن که چه کسی ایران را در 
کنار کشورهای دیگری مانند یمن و کره شمالی قرار داده است؟! این دو گانه سازی کاذب همواره از سوی برخی 
افراد که به دنبال کسب رای مردم بوده اند مطرح شده و می شود و امروز دیگر جوابگو نیست، آنان به دنبال این 
هستند که مردم را وحشت زده کرده و بگویند اگر به ما رای ندهید ایران مانند یمن یا کره شمالی می شود و این 

در حالی است که رای آورده و کاری برای حل مشکلات نکرده اند.
نکته دوم این که مخاطب این همه باید در سخنان آقای اکرمی کیست؟ چه کسی بایستی به مشکلات موجود 
کشــور رســیدگی کند؟ مشکلاتی که اکثر آن ها اقتصادی هستند و مخاطب این همه باید، طبیعتا دولت است؛ 

دولتی که بایستی بنا به وعده های داده شده به مشکل معیشت مردم رسیدگی کند.
اسلام با فقر مخالف است، دولت مطلوب شما چه کار کرد؟!

محمد تقی فاضل میبدی از فعالین سیاسی مدعی اصلاحات طی یادداشتی در روزنامه زنجیره ای آفتاب یزد 
به درستی به مخالفت اسلام با فقر مردم اشاره کرده و نوشته است:»طبق آموزه های اسلام فقر امری بسیار زشت 

است و این پدیده در روایات و آموزه های اسلام در کنار کفر توصیف شده است. 
حضرت علی )ع( به فرزندشان محمد حنفیه می فرمایند: »من از تهیدستی بر تو هراسناکم، تو از فقر به خدا 

پناه ببر، چرا که همانا فقر، دین انسان را ناقص، و عقل را سرگردان، و عامل دشمنی است«.
مقصود روزنامه زنجیره ای آفتاب یزد و دیگر نشریات از انتشار چنین مطالبی آن است که بگویند آنان که مردم 
را به صبر در برابر مشکلات دعوت می کنند حرف بیهوده ای می زنند، در این زمینه نکاتی است که بایستی به آن 
اشاره کرد نخست آن که اسلام قطعا با فقر مردم مخالف است و دولت اسلامی و دولت مردمی باید به سمت رفاه 

و حل مشکلات توده های مردم حرکت کند.
دولت یازدهم و دوازدهم یعنی دولت به اصطلاح تدبیر و امید که مورد حمایت روزنامه های زنجیره ای و مدعیان 
اصلاحات بوده است در طول سال های گذشته برای حل این مشکلات چه کرده است؟! آیا به سمت غنی تر شدن 
مردم و یا به تعبیر روحانی بی نیاز شدن مردم از دریافت یارانه حداقلی حرکت کرده و یا هر روز بنا به اعلام همین 

روزنامه ها خط فقر تکان می خورد و تعداد بیشتری به تعداد فقرا افزوده می شوند؟!
روزنامه های زنجیره ای بایستی به جای فلسفه بافی و سخن گفتن بدون ذکر مصادیق، مخاطب باید های خود 

را روشن کنند.
با برجام به دام افتادیم اما مرغ زیرک گر به دام افتد تحمل بایدش!

روزنامه اصلاح طلب قانون در مطلبی با عنوان »صبر هوشمندانه وتحمل ظریف« نوشت : »همه صاحب نظران 
به خوبی می دانند که خروج ایران از برجام به سادگی میسر است و در ابتدا هزینه چندانی نخواهد داشت، ولی 
این معنا هدیه گرانبهایی به ترامپ اســت که اگر در بســیاری از چالش های جهانی منزوی اســت و به تنهایی 
عمــل می کنــد، در این زمینه اجماعی به دســت آورد و رهبری آن را برعهده گیرد. قطعا هر زمان فروپاشــی 
کامــل برجام توســط ایران موافق مصالح ملی باشــد، در حال حاضر هرگز نفع کشــور را در بــر ندارد و بدون 
شــک یک اشــتباه استراتژیک محســوب خواهد شــد. آیا با لغو برجام آن هم از طرف ایران مشکلات اقتصادی 
ایران ناشــی از تحریم ها برطرف می شــوند یا برآن ها اضافه خواهد شــد ؟..آیا به جز این اســت که می داند 
خروج ایران قطعا منافع کشــور را در بر ندارد و هیچ عاقل سیاســتمداری به این سادگی منافع و امنیت خود را 
نادیده نمی گیرد و به عکس العمل هیجانی نمی پردازد ؟ اتفاقا همه نکته اســتراتژیک همین جاســت که آمریکا 
می خواهد ایران را در موقعیت دشــوار بدترین انتخاب ها قرار دهد تا در هر صورت اســتفاده های خود را ببرد. 
 در حال حاضر بدترین انتخاب ایران برای آمریکا اتخاذ سیاست صبر و حوصله است ...مرغ زیرک گر به دام افتد 

تحمل بایدش.«
گفتنی است تا دیروز قرار بود که برجام مشکلات ما را حل کند اما ظاهراً امروز ما باید مشکلات برجام را حل 
کنیم تا این برنامه به اجرا درآید. از زمان مذاکرات هسته ای تا زمان اجرای برجام دولتمردان ما بر یک نکته تأکید 
و پافشاری داشتند و آنهم این که پس از پایان مذاکرات و آغاز برجام همه مشکلات سیاسی، اقتصادی، اجتماعی و 
بین المللی ایران همگی مرتفع خواهند شد و اجرای برجام، ایران را بهشت و مدینه فاضله خواهد کرد!! دولتمردان 
علی الخصوص شخص آقای روحانی تا آنجا پیش رفتند که حتی مشکل محیط زیست و رفع آلودگی هوا، بارندگی، 
ازدیاد منابع آبی و مشــکل کمبود آب، معیشت مردم، معضل بیکاری جوانان، ورود سرمایه خارجی، رفع مشکل 
صنایع و رونق تولید، احیاء بانک ها و... دهها مورد دیگر را به برجام گره زدند اما به گذشت 3 سال از اجرای آن نه 
تنها مشکلی از اقتصاد ایران نشده و تحریم ها بالمره برگشته بلکه طرف غربی با وقاحت گام حداقلی خود در برجام 

را هم منوط به تصویب تعهدات استعماری دیگر کرده است.
گوشت 100 هزار تومانی به برجام ربط ندارد به عهدشکنان برجام مربوط است!

روزنامه اعتماد دیروز طی یادداشتی نوشت: »برخی گوشت 100 هزار تومانی را به برجام گره می زنند در حالی 
که این به نقض برجام ربط دارد و به عهدشکنی عهدشکنان مربوط است. در واقع ما به جای اینکه عهدشکنان را 

به وفای به عهد وادار کنیم، قصور را متوجه دولت و در واقع حاکمیت می کنیم.«
این همان عهدشکنی بود که رییس جمهور او را کدخدا نامید و علی رغم هشدارهای منتقدان و پیش بینی 
پیمان شکنی آمریکا، وزارت خارجه با این رژیم سلطه گر و نوچه های اروپایی اش پای میز مذاکره نشست و توافق 
هسته ای امضا کرد. امتیازات نقد داد، وعده های نسیه گرفت، مکانیسم محکم شکایت هم پیش بینی نکرد تا جایی 

که آمریکا به راحتی تیر خلاص را به شقیقه اش شلیک کرد و از آن خارج شد.
سیاست خارجی اساسا در اختیار دولت نیست!

اعتماد افزود: »دولت، نماینده حاکمیت اســت و اگر برجام را امضا کرده، به عنوان نماینده حاکمیت و نه به 
صورت شخصی این کار را انجام داده و به نتیجه رسانده است، این در حالی است که سیاست خارجی ما اساسا در 
اختیار دولت نیست و نهادهایی مانند شورای عالی امنیت ملی در آن نقش دارند که مصوبات این شورا هم باید به 

امضا و تایید مقام معظم رهبری برسد.«
مدعیان اصلاح طلبی مدت هاست با این مغلطه گری ها و فریبکاری ها می خواهند خسارت محض برجام و گوشت 
صدهزار تومانی و پراید 40 میلیونی و دلار 11 هزار تومانی اش را گردن نظام بیندازند. از خط قرمزها عبور کرده اند، 
تضمین نگرفته اند، به شروط 29 گانه رهبری، شورای عالی امنیت ملی و مجلس شورای اسلامی هم عمل نکرده اند، 
همزمان می خواهند این جنازه را به جبین نظام هم بچسبانند و بگویند سیاست خارجی ما اساسا در اختیار دولت 
نیست! اگر در اختیار دولت نیست پس چگونه به راحتی شروط نظام در برجام را معطل گذاشت و با وجود نقض 

عهد گسترده حریف، اقدام متقابل انجام نداد؟
نویسنده در عین حال که از عهدشکنی حریف گفته، عنوان یادداشت را گذاشته »توهم توطئه«! اینها توهم 

در توهم دارند!
عوام فریبی به همین خوشمزگی!

اعتماد در مطلب دیگری نوشت: »اگر به کنوانسیون های مربوط به FATF ملحق نشویم، این بانک ها]بانک های 
خارجی[ مناسبات خود با ایران را شکل نمی دهند.«

این عوام فریبی ها در شــرایطی اســت که حتی اگر کنوانسیون های استعماری تصویب شوند و ایران رسما از 
لیست سیاه FATF بیرون بیاید، بانک ها و شرکت های اروپایی تاب و تحمل تحریم های ثانویه آمریکا را نخواهند 

داشت. چنان که بارها از سوی چهره ها و رسانه های غربی اعلام شده است.
اعتماد نوشت: »ما با تصویب لوایح چهارگانه به دنبال دفع ضرر هستیم. به همین دلیل کشورهایی مانند اسراییل، 

عربستان و امریکا به دنبال تصویب نشدن این لوایح هستند تا در کشورمان نوعی خودتحریمی شکل بگیرد.«
عوام فریبی طعم خوشــمزه ای برای مدعیان اصلاح طلبی دارد. عبارت ناراســت فوق هم در حالی است که 
 FATF بر تصویب و اجرای توصیه ها و لوایح FATF دست اندرکاران پخت و پز کنوانسیون های استعماری مربوط به
در کشور اصرار دارند و آن را علنا اعلام کرده اند؛ ـ سیگنال مندلکر، معاون وزارت خزانه داری آمریکا: روند تصویب 
لوایح وابسته به FATF در مجلس ایران از جمله کنوانسیون مبارزه با تأمین مالی تروریسم )CFT( خیلی طولانی 
شده و ما نسبت به آن اعتراض داریم. ـ زاراته، معاون سابق وزارت خزانه داری آمریکا: برای اینکه ایران از نظام مالی 
منزوی شود، لازم است FATF توسط ایرانی ها امضا شود. ـ ماتیو لویت، مدیر برنامه مقابله با تروریسم و جاسوسی 

در موسسه واشنگتن در امور خاور نزدیک: نظارت های FATF بر فعالیت های بین المللی ایران باید افزایش یابد. 
یکی از روش های تضعیف محور مقاومت و قدرت زدایی جنگ های نیابتی، گســترش نظارت بر فعالیت  های 

مالی ایران است.

بقیه از صفحه 2
در حال حاضر نیز بزک کنندگان اینستکس با 
گره زدن معیشت مردم به اینستکس مدعی هستند 
که برای کاهش رنج مردم ایران باید به شروط اروپا در 

خصوص اجرای این کانال مالی تن دهیم.
در ســال 94 دولــت در اقدامی شــتابزده و 
تأمل برانگیــز در مدت حدود 2 ماه تمامی تعهدات 
خود را یکطرفه و نامتوازن انجام داد. در حال حاضر 
نیز بزک کنندگان اینستکس مدعی هستند که ایران 
باید پیش قدم شده و بدون  چشمداشت، لوایح مرتبط 

با FATF را تصویب کند!
در سال 94 بزک کنندگان برجام مدعی بودند 
که تمامی مشــکلات اقتصادی کشور با برجام رفع 
می شــود. حال این طیف با توجه به تجربه برجام 
مدعی است که نباید از اینستکس انتظار اقتصادی 
داشته باشید، اما چاره ای جز تن دادن به آن نداریم!
علی رغم اینکه مقامات رژیم صهیونیســتی و 
همچنین مقامات آمریکایی از برجام تعریف و تمجید 
می کردنــد، بزک کنندگان برجام، مدعی بودند که 
منتقدان توافق هسته ای با اسرائیل و آمریکا همنوا 
هستند. اکنون نیز علی رغم حمایت تلویحی آمریکا 
از اینســتکس، حامیان این کانــال، منتقدان را به 

همصدایی با آمریکا متهم می کنند.
 در سال 94 بزک کنندگان برجام اینگونه القاء 
می کردند که وضعیت اقتصادی در بخش خصوصی، 
با برجام نفس تازه ای کشید و کاری کارستان انجام 
شــد. اکنون نیز رسانه های بزک کننده اینستکس 
مدعی هستند که کانال مالی اروپا، موج مثبتی در 

بخش خصوصی ایجاد کرده است!
توهین به شعور مردم!

دولتمردان و رســانه های زنجیره ای برجام را 
فتح الفتوح نامیده و مدعی بودند که با برجام تمامی 
تحریم هــای ضد ایرانی از جمله تحریم های بانکی، 
مالی و نفتی به یکباره لغو خواهد شــد و نه تعلیق! 
و مشکل رکود،گرانی، بیکاری و حتی آب خوردن 

مردم نیز رفع می شود! اما پس از آنکه تشت رسوایی 
برجام از بام افتاد، مدعی شــدند که هدف از برجام 

اصلا اقتصادی نبود!
حالا مدعیان اصلاحات علی رغم اذعان به بی اثر 
بودن اینستکس در بهبود معیشت و اوضاع اقتصادی 
کشور، مدعی هستند که مجمع تشخیص مصلحت 
بایــد بدون فوت وقت لوایح مرتبــط با FATF را 

تصویب کند. 
اینســتکس، مبادله پول نفت دیگر کشورها با 
غذا و دارو است. این در حالی است که اساسا روش 
مبادله نفت در برابر غذا و دارو، نیازی به اینستکس و 
اس پی وی نداشت. نکته قابل توجه اینجاست که اروپا 
اجرای همین وعده تقریبا هیچ و بی ارزش اینستکس 
را هم مشروط به اجرای کامل مطالبات اکشن پلی 

FATF از ایران )CFT و پالرمو( کرده اند.
 اینستکس  در حال حاضر یک وعده نسیه در 

مقابل یک اقدام نقد)اجرای FATF( است.
اینستکس یعنی ایران باید با دلخوشی به وعده 
سرِخرمن کانال مالی که اجرای آن به زمانی نامعلوم 
موکول شده و حتی در صورت اجرا نیز به هیچ عنوان 
تعهدات برجامی اروپا را پوشش نمی دهد، تعهدات 
 FATF برجامی خود را به علاوه تعهدات جدید ذیل
و برجام موشکی و منطقه ای اجرا کند! با این حساب 
تکلیف مجمع تشخیص مصلحت نظام روشن است. 
مجمع باید با قاطعیت لوایح خســارت بار مرتبط با 

FATF را رد کند.  
بزک کنندگان اینســتکس هیــچ گاه به این 
سوال پاسخ نمی دهند که کدام منطق و عقل سلیم 
می پذیرد که وقتی هنوز چک برگشتی)برجام( یک 
کلاهبردار)آمریکا( روی دست ماست، باید به چک 
بی محل)اینستکس( شرکای آن کلاهبردار)تروئیکای 

اروپایی( اعتماد کنیم؟!
چندی پیــش روزنامه زنجیره ای ســازندگی 
در مطلبی نوشــته بود:»امروز فقط یک کشور به 
صــورت عملی پایبند به توافق بوده اســت؛ ایران. 

آشکار است که اکنون دیگر توافقی وجود ندارد که 
اروپایی ها بخواهند از آن حمایت کنند. بلکه آنان از 
محدودیت های هسته ای ایران حمایت می کنند... 
ایران موبه مو تعهدات هسته ای خود را اجرا می کند، 
امــا تحریم هایی را تحمل می کنــد که به مراتب 
ســخت تر از دوره قبل از توافق است و طرف های 
دیگر کاملًا از تعهدات خویش خارج شده اند... امروز 
دولت نیازمند آن است که باور کند برجام به پایان 
رســیده... اکنون جواب مشــخص است. خروج از 
برجام و بازگذاشتن راه مذاکره با کسانی که قدرت 
عمل به تعهداتشــان را دارند، این گزینه بهتری از 
ماندن در توافق یکجانبه، تحریم های ســخت تر از 
پیشابرجام، دلخوش کردن به اقدامات نمادین اروپا 
و مشاهده رکودی است که این بار می تواند اقتصاد 
کشور را از گروه کشورهای با درآمد متوسط به فقیر 

مبدل سازد«.
روزنامه زنجیره ای اعتماد نیز چندی پیش در 
مطلبی نوشته بود:»به نظر می رسد چیزی که اروپا 
با عنوان ساز و کار ویژه مالی دنبال می کند، چیزی 
نیســت که بتواند تحول عمده ای در روابط تجاری 
میــان ایران و اروپا یا حتــی در وضعیت اقتصادی 
ایران و مــردم ایران ایجــاد کند...آنچه اکنون در 
شورای اروپا مورد بحث قرار می گیرد چیزی نیست 
جز ایجاد یک کانال مالی برای تأمین کالاهایی مانند 
غذا و دارو و کالاهای مشابه آن. کالاهایی که دولت 
ایالات متحده آمریکا ادعا می کند مورد تحریم واقع 
نشده اند و ممانعتی در جهت تجارت آنها ایجاد نشده 
است...چنین اقدامی در واقع اجرا کردن دستورالعمل 

واشنگتن است«.
اینســتکس، چیزی جز تکرار فریب برجام و 
توهین به شــعور مردم نیســت. اکنون قریب به 6 
ســال ظرفیت ها و فرصت های فراوان در کشور به 
پای توافق با آمریکا و شــرکای اروپایی واشنگتن 
و به خیال رســیدن میوه های برجام، قربانی شد. 
گوشــت 100 هزارتومانی و افزایش دلار تا مرز 19 

هزارتومان و کوچک شدن سفره مردم، همگی میوه 
و محصول برجام است. 

هــدف اصلی آمریکا و همپیمانان اروپایی اش، 
دائمی کردن برجام و تعمیم خسارت محض توافق 
هسته ای به دیگر مولفه های قدرت ساز)موشکی و 
منطقه ای و...( و تعلیق اقتصاد ایران است. بر همین 
اساس مجمع تشخیص مصلحت نظام باید با رد لوایح 
مرتبط با FATF و دولت نیز با خروج از برجام، این 

نقشه شوم را ناکام بگذارد.
اینستکس، کمک به آمریکاست

پایگاه خبری تحلیلی »المانیتور« در گزارشی 
با موضوع ســاز و کار تازه رونمایی شــده اروپا برای 
تجارت با ایران، نوشته است که اگر گستره پوشش 
این ساز و کار از اقلام انسانی فراتر نرود، صرفا کمکی 
بــه روایتی خواهد بود که دولت آمریکا ســعی در 

ارائه آن دارد.
المانیتور در این مورد نوشته است: »اروپایی ها 
اشــاره کرده اند که ممکن است نهایتا این سازوکار 
را گســترش دهند تا دیگر موارد تجارت با ایران را 
نیز پوشش دهد. اما این ساز و کار جدید، فعلا کاملا 
همســو با آن چیزی است که »مایک پمپئو« وزیر 
خارجه ایالات متحده پیش از این اعلام کرده که از 

دید آمریکا قابل قبول است«.
این پایگاه خبری در ادامه نوشت: این ساز وکار 
با وضعیت کنونی کمکی به دولت ترامپ است تا از 
اتهام مختل کردن صــادرات دارو و مواد غذایی به 

ایران رهایی یابد.
روزنامه آمریکایی واشنگتن پست نیز در گزارشی 
نوشــت: تلاش کشــورهای اروپایی برای مقابله با 
تحریم های آمریکا خفیف تر از اشــتیاقی است که 

این کشور برای اجرای تحریم ها علیه ایران دارد.
»میشائیل توکوس« رئیس اتاق بازرگانی ایران- 
آلمان در مصاحبه با روزنامه آلمانی »ویرتشــافتز 
ووخه« گفت: چند ماه زمان لازم است تا اینستکس 

درست کار کند.

توهین مدعیان اصلاحات به شعور مردم
تکرار فریب برجام با »اینستکس«

سرویس سیاسی-
دیروز سرانجام قید یک فوریت طرح اعاده 
اموال نامشروع به تصویب رسید، دهقان طراح 
این طرح آن را تکمیل کننده قوانین پیشین 
عنوان کرد و حاجی بابایی رئیس فراکسیون 
امید گفت: کســانی که کم کاری می کنند و 
اجازه برخورد با مفسدین را نمی دهند، اصل 

نظام را زیر سوال می برند.
در جلســه علنی روز یکشنبه مجلس شورای 
اسلامی بررسی گزارش کمیسیون برنامه و بودجه 
در مورد رفع ایراد شــورای نگهبان به طرح اصلاح 
قانون بودجه ســال 9۷ در دستور کار صحن علنی 

مجلس قرار گرفت.
کمیسیون برنامه و بودجه با رفع ایراد شورای 
نگهبــان متن زیر را به عنــوان بند ق به تبصره 6 
قانون بودجه ســال 9۷ الحاق کرد: بانک مرکزی 
موظف است حداقل ۵0 درصد سود سهام و مالیات 
علی الحســاب پیش بینی شده در پیوست شماره 
3 ایــن قانون را تا پانزدهم بهمن ماه ســال جاری 
پرداخت کند و بر اساس عملکرد مطابق مفاد حکم 
ماده 4 قانون تنظیم بخشی از مقررات مالی دولت 

2 تسویه نماید.
بازگشت یک طرح خوب 

مهمترین اتفاق دیروز مجلس شورای اسلامی 
بررسی دو فوریت طرح اعاده اموال نامشروع مسئولان 
و اجرای اصل 49 قانون اساســی بود که در دستور 
کار قرار گرفت. پس از سخنرانی مخالفان و موافقان، 
دوفوریت این طرح به رای نمایندگان گذاشته شد، 
وکلای ملــت با 144 رای موافق 6۸ رای مخالف،۸ 
رای ممتنع از مجموع 231 نماینده حاضر در مجلس 
با دو فوریت این طرح مخالفت کردند؛ تصویب دو 
فوریت نیازمند رای مثبت دو سوم نمایندگان حاضر 

در مجلس بود.
بعد از آن بررسی یک فوریتی طرح در دستور 
کار صحن قرار گرفت. وکلای ملت با 163 رای موافق 
4۵ رای مخالــف و 10 رای ممتنع از مجموع 231 
نماینده حاضر در مجلس با بررسی یک فوریتی این 

طرح موافقت کردند.
محمــد دهقان نماینده طرقبــه و چناران به 
عنوان طراح این طرح بر لزوم اعاده اموال نامشروع 
مسئولان بعد از انقلاب تاکید و در عین حال روند 
رفت و برگشت این طرح و ارائه مجدد آن به صحن 

علنی را تشریح کرد.
چرا رفت و چرا باز آمد؟

چند ماه قبل بود که محمد دهقان، نایب رئیس 
فراکسیون نمایندگان ولایی از نهایی شدن طرحی 
ســخن گفت که به منظور تشدید مبارزه با مفاسد 
اقتصادی طراحی شــده بود. او کارش را از مجالس 
قبل روی این طرح آغاز کرد. بررســی دو فوریت » 
طرح اعاده اموال نامشروع مسئولان« اسفند ماه سال 
1396 در دستور کار صحن علنی مجلس قرار گرفت 
اما پزشکیان، نائب رئیس مجلس و عضو فراکسیون 
امید مانع بررســی دو فوریت این طرح شد و مقرر 
شد در قالب »طرح تشدید مبارزه با مفاسد اقتصادی 
در دستگاه قضایی و سازمان تعزیزات حکومتی« به 

یک فوریت طرح اعاده اموال نامشروع به تصویب مجلس رسید

اروپایی هــا از یک ســو ادعا می کنند 
»INSTEX تحت بالاترین اســتانداردهای 
با ضدپولشویی، مبارزه  بین المللی در رابطه 
بــا تروریســم )AML/CFT( کار خواهد 
کرد«! اما از سوی دیگر خواستار اجرای کامل 
 INSTEX هستند، اگر FATF استانداردهای
بالاترین استانداردها را دارد، پس چه لزومی 
اروپا  بیانیه  است؟   FATF استانداردهای  به 
تناقض های روشــنی دارد که سیاسی بودن 

درخواست اجرای FATF را آشکار می کند.
کشورهای اروپایی پس از چند ماه تعلل، بالاخره 
اعلام کردند که یک کانال مالی را برای ایران ثبت 
کرده اند. فــارغ از ویژگی های خاص این کانال که 
اساسا در چارچوب تحریم های آمریکا باقی مانده و 
نمی تواند، جلوی تحریم ها بایستد، اما یک نکته قابل 
تامل در بیانیه ثبت این کانال وجود دارد که به نظر 
می رسد به نوعی باج خواهی اروپایی ها از ایران باشد.
در بیانیه  راه اندازی INSTEX تصریح شــده: 
»INSTEX تحت بالاترین استانداردهای بین المللی 
 در رابطــه با ضدپولشــویی، مبارزه با تروریســم 
)AML/CFT( کار خواهــد کرد و از تحریم های 
سازمان ملل و اتحادیه اروپا تبعیت خواهد نمود. در 
این رابطه، سه کشور اروپایی از ایران انتظار دارند که 
تمام عناصر برنامه اقدام FATF را سریع  اجرا کند«.
 FATF اما آیا اجرای تمام عناصر برنامه اقدام
)تصویب پالرمو و CFT(، یک پیش شرط فنی برای 
راه اندازی INSTEX اســت؟ یا یک درخواســت 

سیاسی و امنیتی از سوی اروپا است؟ در این زمینه 
نکاتی وجود دارد:

الــف- اروپا بــه واســطه FATF می خواهد 
شــفافیتی ایجاد کنــد تا بخش تحریمــی ایران 
از بخــش غیرتحریمــی تفکیک شــوند و فقط با 
بخش غیرتحریمی ایران همــکاری کند. در واقع 
اروپا می خواهد با مشــخص شــدن ذی نفع واقعی 
تراکنش های مالی، از دستیابی بخش تحریمی به 
خدمات مالی، جلوگیری کند. اما در حال حاضر که 
تحریم های آمریکا بازگشته اند و تقریبا تمام فضای 
اقتصادی کشور )که شامل بسیاری از نهادهای مهم 
کشــور از جمله بانک مرکزی، شرکت ملی نفت، 
شرکت ملی کشــتیرانی و تمامی بانک های عامل 
می شود( تحریم شــده اند، جدا کردن تحریمی از 
غیرتحریمی معنایی نخواهد داشــت. بنابراین اگر 
اروپا اراده جدی برای همکاری با ایران دارد، باید با 
همه بخش های ایران همکاری کند یعنی باید مقابل 
تحریم های آمریکا بایستد و در این شرایط نیازی به 

FATF نخواهد داشت.
ب- در بحث پولشویی مبدأ پول مجرمانه است 
و با ورود به نظام بانکی، شسته شده و اصطلاحا تمیز 
می شود. در کانال مالی اروپا )INSTEX(، مبدأ پول 
کاملا مشــخص است که نفت ایران است. بنابراین 

پولشویی در این موضوع معنایی ندارد.
ج- اروپا ظاهرا نگران است که مقصد این پول، 
به تامین مالی تروریســم برسد. در این زمینه اولا 
هیچ کدام از نهادهای رســمی ایران از نظر اتحادیه 

اروپا تروریست نیست و ثانیا با توجه به اینکه کانال  
پیش بینی شده توسط اتحادیه اروپا یک کانال ویژه 
است و نظارت ویژه بر آن می شود، بازیگران درگیر 
در آن بسیار محدود هستند و محصولاتی که می تواند 
از سوی ایران خریداری شود محدود و مشخص به 
دارو، غذا و تجهیزات پزشکی است و اساسا نمی تواند 

دغدغه تامین مالی تروریسم داشته باشد.
بنابراین مبدأ و مقصد پولی که قرار اســت در 
کانال مالی اروپا جابه جا شود، مشخص است و حتی 
مراقبت هایی که این کانال، در این زمینه دارد، بسیار 
بیشتر از استانداردهای FATF است. این نکته در 
بیانیه اروپا نیز دیده می شود، در جایی که می گوید 
»INSTEX تحت بالاترین استانداردهای بین المللی 
 در رابطــه با ضدپولشــویی، مبارزه با تررویســم

 INSTEX کار خواهد کرد «! اگر )AML/CFT(
بالاتریــن اســتانداردها را دارد، پس چه لزومی به 

استانداردهای FATF است؟
با توجه به موارد فوق، پیش شــرط قرار دادن 
اجرای کامل برنامه اقــدام FATF برای راه اندازی 
این کانال، از نظر فنی هیچ توجیهی ندارد و صرفا 
یک درخواست سیاسی و امنیتی از سوی اروپا است 

تا امتیازات بیشتری از ایران گرفته شود.
ثبت چنین کانال ســاده ای نهایتا چند ساعت 
وقت لازم داشــت و نه هشــت مــاه! بنابراین این 
گمانه تقویت می شــود که، در این دوره حســاس 
که مجمع تشخیص مصلحت نظام در حال بررسی 
کنوانســیون های پالرمو و CFT است، اروپایی ها 

اساســا برای اثرگــذاری بر تصمیم نظــام در این 
زمینه، کانال مالــی )INSTEX( را ثبت کرده و 
 راه اندازی آن را مشروط به تصویب دو کنوانسیون 

کرده است.
در روزهای آینده شــاهد فشار شدید خارجی 
و داخلــی )حامیان اجرای دســتورات FATF( بر 
مجمع تشــخیص مصلحت نظــام خواهیم بود تا 

کنوانسیون های پالرمو و CFT را تصویب کند.
اما اعضای محترم مجمع تشــخیص مصلحت 
نظام باید توجه داشته باشند که اولا با اجرای همه 
درخواست های FATF نیز از حالت اقدام مقابله ای 
)لیست سیاه( خارج نخواهیم شد و تازه به گام بعدی 
یعنی مقابله با تامین مالی اشــاعه گری )موشکی( 
خواهیم رفت، ثانیــا حتی در صورت اجرای کامل 
برنامه اقدام و خــروج از حالت اقدام مقابله ای این 
نهاد، نیز اروپایی ها قولی برای ایســتادگی در برابر  
تحریم هــا نداده اند و صرفا حرف از همکاری جزئی 
در حوزه های غیرتحریمی زده اند. و ثالثا باید توجه 
داشــته باشند که اساسا پیگیری FATF در ایران 
یک طرح سیاسی-امنیتی غربی است برای این که 
ایــران در باتلاق جدیدی فــرو برود و نه یک طرح 

اقتصادی- فنی.
بنابراین باید هزینه فایده کرد که آیا هزینه های 
ســنگین امنیتی و معیشــتی لو رفتن اطلاعات 
اقتصادی به واســطه تصویب پالرمــو و CFT به 
همکاری نســیه و اندک اروپا در زمینه های صرفا 

بشردوستانه می ارزد یا نه؟!

نایب رئیس مجلس گفت: برخی بی اعتمادی های منتقدان برجام درست 
بود و این افراد نیت خوبی داشتند.

علی مطهری، نایب رئیس مجلس شورای اسلامی در برنامه اینترنتی »رو در رو« 
با بیان اینکه متن برجام را کامل خواندم اما برخی قسمت های آن را نفهمیدم گفت: 
به همین خاطر به حرفهای صالحی و ظریف اعتماد کردم اما در برجام ما چیزی از 
دست ندادیم و اتفاقا باعث پیشرفت هسته ای ما نیز شده است! البته طرف مقابل 
کار غیراخلاقی کرد و به برخی تعهداتش در برجام عمل نکرد.مطهری افزود: البته 
قبــل از ترامپ، اوباما با تحریم های مختلف علیه ایران برجام را نقض کرد.در ادامه 
مجری برنامه خطاب به مطهری گفت: شــما از برجام دفاع می کنید در حالی که 
ایــن توافق متوازن نبود و ایران ابتدا تمام تعهداتش را انجام داد اما طرف مقابل از 
اجرای تعهداتش طفره رفت. آیا شما حاضرید به همین مدل با بنده معامله کنید؟ 
مثلا 2 میلیارد پول الان بدهید اما بعدا قول می دهم یک منزل به شما بدهم؟ که 
مطهری در پاســخ به این سؤال ســکوت کرد.به گزارش رجا، مطهری در پایان در 
واکنــش به فیلم  گریه های علی اصغر زارعی در مجلس نهم پس از تصویب برجام 
در 20 دقیقه نیز تاکید کرد: برخی بی اعتمادی های منتقدان برجام درســت بود و 

این افراد نیت خوبی داشتند.
دخالت در امور داخلی ایران!

علی مطهری همچنین روز یکشنبه در صحن علنی مجلس با  اشاره به اینستکس 
گفت: قضاوت نهایی زمانی است که اجرای آن را نظاره کنیم اما این گام اول است و 
اروپا باید به تمام تعهدات خود طبق بیانیه ماه می 201۸ وزرای خارجه ایران و سه 
کشور اروپایی عمل کند.وی افزود: در خبرها آمده بود که یکی از وزرای کشورهای 
اروپایی اجرا کردن این سازوکار را مشروط به پیوستن ایران به FATF دانسته بود 
که این مســئله نوعی دخالت در امور داخلی ایران است و وزارت امور خارجه باید 
عکس العملی مناسب از خود نشان دهد و این دو موضوع را نباید به هم پیوند داد.

محقق و پژوهشگر دینی گفت: اگر سیاسیون کشور اعتقاد به نصرت 
الهی داشــتند، هرگز به سمت مذاکره با دشمن نمی رفتند و  مردم را هم 

فریب نمی دادند.
حجت الاسلام والمسلمین علیرضا پناهیان در پنجمین نشست گفتمانی عصر 
انقلاب اســلامی که به همت دفتر حفظ و نشــر آثار مقام معظم رهبری در مرکز 
نمایشگاه ها و همایش های آستان قدس رضوی برگزار شد، درخصوص آینده انقلاب 
اسلامی براساس سنت الهی به ایراد سخن پرداخت. به گزارش رسا، وی با بیان اینکه 
سنت الهی بر زندگی فردی و بر زندگی اجتماعی بشر حاکم است، گفت: سنت های 
الهی زندگی ما را احاطه کرده اســت، ما در عین اینکه مختار هستیم اما مجبور و 
آزاد مطلق نیســتیم و اگر به این موضوع توجه داشته باشیم حساب کار دست ما 
آمده و از مقام ربوبی خوف می کنیم. محقق و پژوهشگر دینی با بیان اینکه براساس 
سنت الهی قیام به حق ماندگار می شود، بیان داشت: قیام به حق قیامی است که 
امام و امتی پیرو داشته باشد و اگر شاکله ارتباط بین امام و امت صورت بگیرد، این 
قیام دیگر افول ندارد. حجت الاسلام والمسلمین پناهیان به توجه بنیانگذار انقلاب به 
سنت های الهی اشاره و ابراز داشت: امام خمینی)ره( براساس سنت های الهی می گفت 

که این انقلاب پیروز می شود و تا قیام حضرت مهدی)عج( ادامه دارد.
وی با بیان اینکه اصل و اساس انقلاب اسلامی ایران، شکل گیری ارتباط بین 
امام و امت است، تصریح کرد: چون این ارتباط بین امام و امت در انقلاب اسلامی 
ایران شــکل گرفته است و البته این رابطه باید تکامل یابد بنابراین براساس سنت 
الهی انقلاب به حق بوده و به پیروزی می رسد. محقق و پژوهشگر دینی خاطرنشان 
کرد: اکنون امت، اشاره های رهبر را تأسی می کنند بنابراین انقلاب اسلامی تا قیام 

منجی بشریت بر اساس سنت الهی پایدار می ماند.
حجت الاسلام والمسلمین پناهیان با بیان اینکه رهبر معظم انقلاب فرمانده مطلق 
و قوی ترین نیروی فرا منطقه ای در جهان است، اظهار داشت: انقلاب ما امروز قابل 
مقایسه با اول انقلاب نیست، امروز دارای قدرت بیشتر و رابطه قوی تر بین امام و 
امت هستیم چرا که وقتی بنی صدر در دانشگاه تهران سخنرانی و در روز عاشورا 
کف و سوت زده شد، امام خمینی)ره( سخنرانی کرده و این عمل را نکوهش کردند 
اما کســی آن روز به خیابان نیامد ولی وقتی در ســال ۸۸ و در روز عاشورا به دین 
توهین شد، رهبری سخنرانی نکرد و میلیون ها نفر بدون هماهنگی شورای انقلاب 
و به صورت خودجوش در 9 دی به خیابان آمدند که نشان از این ارتباط و بیداری 
امت دارد. وی گفت: در اول انقلاب که خیلی از مسائل از جمله جنایت های آمریکا 
برای مردم روشن نبود، ببینید ما چقدر جلو رفته ایم. حال در آینده ای که بسیاری 
از حق ها اثبات شده به کجا خواهیم رسید. محقق و پژوهشگر دینی خاطرنشان کرد: 
اگر سیاسیون کشور اعتقاد به نصرت الهی داشتند، هرگز به سمت مذاکره نمی رفتند 
و  مردم را هم فریب نمی دادند، چرا به ســمت کسی می روید که نمی تواند به شما 
کمک کند؟ محقق و پژوهشــگر دینی با گلایه از اینکه ما ادبیات فتح و  پیروزی 
نداریم، گفت: ما در نوار پیروزی هستم و دیگر نباید عبارت دفاع از انقلاب را به کار 

ببریم بلکه ما مهاجم هستیم و باید استکبار را از بین ببریم.

درخواست اروپا برای اجرای FATF سیاسی-امنیتی است

حجت الاسلام والمسلمین پناهیان:
مسئول معتقد به نصرت الهی 

با دشمن مذاکره نمی کند

علی مطهری:
برخی بی اعتمادی های منتقدان برجام درست بود 

و این افراد نیت خوبی داشتند

معاون فرهنگی اجتماعی سپاه پاسداران انقلاب اسلامی با  اشاره به 
اینکه فسادی که مشاهده می شود توسط افرادی به وجود آمده که ارتباطی 
با اصل نظام ندارند، گفت: در قضایای مبارزه با فساد چک هایی که به برخی 

روزنامه ها پرداخت شده بود را هم کشف کردیم.
»جهان آرا« همزمان با ایام الله دهه فجر انقلاب دوباره به قاب تلویزیون بازگشت. 
این ویژه برنامه از شــنبه 13 بهمن ماه روی آنتن شــبکه افق رفته و زمان پخش 
آن، شــنبه تا چهارشنبه ساعت 22:00 است. تکرار این برنامه هم روز بعد ساعت 
13:30 و 1۸ پخش می شود.ســردار محمدرضا نقدی مهمان شنبه شب »جهان 
آرا« با اجرای وحید یامین پور بود. معاون فرهنگی اجتماعی سپاه پاسداران انقلاب 
اسلامی در این برنامه با  اشاره به اینکه فسادی که مشاهده می شود توسط افرادی 
بــه وجود آمده که ارتباطی با اصل نظــام ندارند، گفت: وزیر صنعت وقت در دهه 
60 در دفاع از خودش در جلسه استیضاح می گفت من به کدامتان ماشین ندادم 
که امروز استیضاح می شوم؟وی با بیان اینکه در قضایای مبارزه با فساد چک هایی 
که به برخی روزنامه ها پرداخت شده بود را هم کشف کردیم، اظهار داشت: فضای 
رسانه ای برای تخطئه قضات شجاع و دستگاه قضایی مدیریت می شد. معاون فرهنگی 
اجتماعی ســپاه پاسداران انقلاب اسلامی با بیان اینکه زندگی خیلی از ما از رهبر 
معظم انقلاب بهتر است، بیان داشت: رهبری داریم که تمام قد برای مبارزه با فساد 
پشــت نیروی انتظامی و دستگاه قضایی ایستاده است.سردار نقدی گفت: سلطان 
سکه را اعدام می کنند و برخی او را نخبه معرفی می کنند و تیتر نخبه کشی می زنند.

وی اظهار داشت: در زمینه اقتصادی نه انسداد و بن بستی داریم نه بحران زیرا 
هنوز از همه ظرفیت هایمان اســتفاده نکرده ایم البته قضیه فراتر از سوء مدیریت 
اســت. اقتصاد، ساده ترین مشکلی است که از ابتدا تاکنون پیش روی انقلاب قرار 

گرفته و حل آن ساده است.
معاون فرهنگی اجتماعی سپاه پاسداران انقلاب اسلامی خاطرنشان کرد: مشکل 
امروز اقتصاد ایران مســئله راهبردی است؛ خدا را کنار گذاشته ایم و سراغ آمریکا 
رفته ایم. برجام و FATF و SPV و مذاکره دردی از ما دوا نمی کنند، اگر راهبردمان 

را عوض کنیم طی یک دو ماه تحولات عظیمی را در اقتصاد شاهد خواهیم بود. 
ســردار نقدی در بخش دیگری از سخنان خود گفت: در جلسه ای گروهی از 
غیرمســلمانان با دیدن من صلوات فرستادند و قرآن را با صوت خواندند، آن قدر از 
انقلاب اسلامی خوششان می آمد که می گفتند هرچه شما می گویید همراه با صداقت 
است. وی اظهار داشت: استکبار جهانی در قضیه بوسنی و هرزگوین تصمیم گرفته 
بود مسلمانان بومی اروپا را ریشه کن کند و کشوری اسلامی در قلب این قاره وجود 
نداشته باشد. بلوک شرق چشم خود را بر جنایات غربی ها در بوسنی بست. معاون 
فرهنگی اجتماعی ســپاه پاسداران انقلاب اسلامی بیان داشت: حضور ایرانی ها در 
بوســنی و هرزگوین معادلات غربی ها را بر هم زد. بوسنیایی ها امام خمینی)ره( را 
خیلی قبول داشتند و برخی از آنها در یوگسلاوی سابق به جرم ترجمه کتاب ولایت 

فقیه زندانی شده بودند.

سردار نقدی در برنامه جهان آرا مطرح کرد
ماجرای کشف چک های مفسدان اقتصادی 

به برخی روزنامه ها

عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس 
شورای اسلامی گفت: 10 پیشنهاد برای تغییر 
قیمت بنزین در کمیسیون تلفیق مطرح شد 

اما هیچ کدام رای نیاورد. 
به گزارش ایرنا علی قربانی در نشست شورای 
برنامه ریزی و توسعه خراسان شمالی اظهار داشت: 
یکی از علل این امر، کارشناسانه نبودن نظرات و 

پیشنهادهای مطرح شده بود.
وی با اشــاره به اجرای طرح هدفمندسازی 
یارانه ها گفــت: باید تصمیم شــجاعانه در باره 
مسائل مختلف همچون قیمت بنزین و یارانه ها 

 گرفته شود اما دولت و مجلس چنین شجاعتی
ندارند.

رئیس مجمع نمایندگان خراسان شمالی در 
مجلس شــورای اسلامی افزود: علیرغم نزدیکی 
فصل انتخابات، باید تصمیماتی شــجاعانه برای 
حل مشکلات مردم گرفته شود، هر چند که این 

تصمیم ها به رای نیاوردن بینجامد. 
قربانی با اشــاره به وجود ۵00 هزار میلیارد 
ریال معافیت مالیاتی در کشور گفت: ما همچنان 
به دنبال دریافت مالیات از کارمندان و یا اقشــار 
کم درآمد هستیم و حال آنکه می توانیم از منابع 

دیگر درآمد مالیاتی داشته باشیم.
نماینده مردم بجنورد، راز و جرگلان، گرمه، 
جاجــرم و مانه و ســملقان در مجلس، بخش 
زیادی از اعتبارات اســتان را مربــوط به توازن 
منطقه ای دانست و گفت: نیمی از اعتبار 6 هزار 
میلیارد ریالی استان مربوط به توازن منطقه ای 
 اســت که تا کنون تنها 13 درصد آن تخصیص 

یافته است.
قربانی افزود: اگر اعتبارات سفر رهبری و یا 
ریاست جمهوری به استان نبود، وضعیت استان 

اسفناک می بود. 

عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس:

تغییر قیمت بنزین دركمیسیون تلفیق رای نیاورد

صحن مجلس ارسال شود.
در جریان بررسی این طرح، مصطفی کواکبیان 
نماینده تهران و عضو فراکسیون امید اخطار اصل ۷۵ 
قانون اساسی را مطرح و اعلام کرد بار مالی این طرح 
پیش بینی نشده است، این اخطار به رای گذاشته 
شده و با موافقت نمایندگان این طرح از دستور کار 

مجلس خارج شد.
شــاید این سوال در ذهن مخاطب ایجاد شود 
که مگر قانون برای مبارزه با مفاســد نداشتیم که 
قانونی این گونه طراحی شــده است؟ جالب آنکه 
نماینده اصلاح طلب تهران در مخالفت با این طرح 

این سوال را مطرح کرد.
محسن علیجانی نماینده اصلاح طلب تهران و 
عضو فراکسیون امید در مخالفت با دو فوریت این 
طرح، گفت: »اصل 49 قانون اساســی اعلام نکرده 
است که رسیدگی به اموال مسئولان قبل از انقلاب 
را مدنظر دارد یا مسئولان بعد از انقلاب را، بنابراین 
می تواند شامل مسئولان بعد از انقلاب نیز باشد و 
نیازی به تصویب طرحی در این خصوص نیست.«

وی با طرح این پرســش، اظهارداشــت: »آیا 
برای مقابله با فســاد قانون وجــود ندارد؟ آیا عدم 
تعیین تکلیف پرونده افرادی مانند بابک زنجانی و 
سلاطین اقتصادی به علت عدم وجود قانون است؟ 
با تصویب این طرح، خوراک برای رادیوهای بیگانه 

درست می کنیم.«
پیرامون اظهارات این نماینده از محمد دهقان 
پرسیدیم که آیا اصل 49قانون اساسی چنین است 
و او در پاســخ متذکر شد که این اصل در چندین 
بند در همان ســال هایی که تصویب شد ناظر به 
اموال مسئولان رژیم پهلوی است. همچنین او در 
توضیحات خود چندین قسمت از آن را تشریح کرد. 

دهقان: این طرح 
منافذ قوانین قبل را می پوشاند

در این باره که آیا قانون جدید نیاز هست برای 
مبارزه با فســاد یا نه؟ لازم به ذکر است که قوانین 
پیشین به خوبی تمامی منافذ را مسدود نمی کردند. 
برای نمونــه در موضوع »رانت خواری« یک قانون 
نه چندان کارآمد پیش از این به تصویب رســیده 
امــا در حقیقت آن چنان که بایــد جامع و کامل 

نیست. اگر به قانون و متون حقوقی و قضایی آشنا 
باشــیم حتما می دانیم که گاه اضافه یا کم شدن 
یک یا چند واژه می تواند یک قانون را به جامعیت 
 برســاند یا بستر و گســتره تحت نفوذش را بسیار 

تغییر دهد.
ایــن موضوع را دیروز محمد دهقان در گفتگو 
با خبرنگار کیهان نیز یادآور شــد: »بعضی مواقع 
ممکن است کسی مرتکب جرمی نشود اما نتیجه 
کار او تحصیل اموال نامشروع و یا ضرر زدن به بیت 
المال باشد. چرا که ما به آن چیزی جرم می گوییم 
که قانون برای آن تصویب شــده است. برای نمونه 
تصور کنید فردی به واسطه موقعیتی که دارد یا به 
واسطه دسترسی که به اطلاعات خاص دارد. ناگاه 

به ثروت هنگفتی برسد.«
دهقان در ادامه افزود: »تصور کنید کســی به 
سبب شغلی که دارد مثلا با خبر شود که در جایی 
قرار است منطقه آزاد تجاری تاسیس شود. این فرد 
بــه آنجا می رود و زمین می خرد با قیمت اندک و 
پس از آنکه خبر علنی شد و قیمت آن زمین ها بالا 
رفت او صاحب ثروتی باد آورده شده است. آیا مطابق 
قوانینی که هست او جرمی مرتکب شده؟ او زمین 
خریده و سپس آن را فروخته است. اما در حقیقت 
این فــرد از اطلاعات خاصی که در اختیارش بوده 
سوءاستفاده کرده است. این یکی از مواردی است 

که در این طرح به آن توجه شده.«
حاجی بابایی: نظام را می زنند 

اما برخورد با مفسدان را نمی خواهند
در ادامــه »حمیدرضا حاجــی بابایی« رئیس 
فراکسیون نمایندگان ولایی در موافقت با دو فوریت 
این طــرح، گفت: »مجلس امروز در مورد طرح دو 
فوریتی حرف می زند که اگر مصوب شود، بیت المال 
از حلقوم مفسدان بیرون کشیده می شود. افرادی 
که کوچکترین زحمتی نکشیده اند و هزاران میلیارد 
سرمایه از بیت المال غصب کرده اند باید این اموال 
را بازگردانند. زمانی مجلس در راس امور است که 

نمایندگان در راس امور باشند.«
نماینده مــردم همدان تاکید کرد: »این طرح 
مثل گرانی ها نشودکه هر روز قیمت ها بالا می رود 
اما ما اینجا طرح هایی که ربطی به این موضوع ندارد 

را به تصویب می رســانیم؛ امروز درد مردم گرانی 
اســت و صدبرابر درد مردم از بی عدالتی، تبعیض 
و فساد است. کسانی که کم کاری می کنند و اجازه 
برخورد با مفسدین را نمی دهند، اصل نظام را زیر 

سوال می برند.«
وی با بیان اینکه امروز ۸0 میلیون نفر در کشور 
با اختلاس مخالف هستند،گفت: »این طرح سیاسی 
نیست، به پشتیبانی از خون شهدا رای بدهید تا دل 

اختلاس گران و مفسدان بلرزد«.
مخالفی دیگر از لیست امید 

عبدالحمید خدری دیگر عضو فراکسیون امید 
در مخالفــت با دو فوریت این طرح، گفت: »جناب 
آقــای دهقان! شــما چنــد دوره نماینده مجلس 
هســتید، اگر در مبارزه با فساد قانون وجود ندارد، 
چرا در دوره های قبل قانونی به تصویب نرساندید؟ 
من قاضی دادگاه اصل 49 قانون اساســی بوده ام. 
این اصل برای مبارزه با مفســدان کافی اســت و 
 در مبــارزه با ثــروت های نامشــروع خلاء قانونی 

وجود ندارد.«
اما نکته جالب توجه دیروز سخنان کواکبیان 
بــود که در حمایت از این طــرح جملاتی را بیان 
کرد. اخطار او در نوبت قبل و تعجیل پزشکیان در 
رای گیری باعث شد این طرح از روال کار خارج شود 
اما با پیگیری های کمیسیون قضایی و ملکشاهی و 
محمد دهقان این طرح دوباره به صحن بازگشت. 
»مصطفــی کواکبیان« عضو فراکســیون امید در 
موافقت با دو فوریت این طرح، گفت: مصوبه امروز 

عیدی خوبی برای آحاد ملت است.
وی اظهارداشت: مخالفان این طرح نیز معتقد 
بودند نیازی به قانونگذاری جدید نیســت و با اصل 
طرح مخالفت نکردند. مبارزه با فســاد، اصولگرا و 
اصلاح طلب نمی شناسد و اجرای عدالت نیازمند 
طرح های دوفوریتی و سه فوریتی است زیرا فساد 

به جان بیت المال افتاده است.
کواکبیان تاکید کرد: مجلس در راس امور است 
و مــی خواهد از حلقوم ظالمان از هر جناحی بیت 
المال را بیرون بکشد. اصل 49 فقط شامل مسئولان 
قبل از انقلاب اســت اما با تصویب این طرح شامل 

مسئولان بعد از انقلاب نیز خواهد شد.


